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 دپوي 60هزار تن 
روغن خام در گمرکات

دبير انجمن صنفي صنايع روغن با بيان 
اينکه تمام کارخانجات روغن براي تامين مواد 
اوليه دچار مشکل هستند، گفت: مشکل اصلي ما 
بحث تخصيص ارزِ قابل انتقال است.اميرهوشنگ 
بيرشک، دبير انجمن صنفي صنايع روغن در 
واکنش به توقف توليد روغن بهشهر به دليل 
عدم تأمين ارز توسط بانک مرکزي جهت واردات 
روغن خام و عدم عرضه روغن خام به ميزان مورد 
نياز توسط شرکت بازرگاني دولتي ايران اظهار 
بانک  به  داشت: وزارت صمت واردکنندگان را 
مرکزي معرفي کرده اما مشکل، تخصيص ارزِ 
قابل انتقال است. در واقع مهم اين است که ارز 
تخصيص داده شده قابليت انتقال داشته باشد در 
غير اين صورت فايده اي ندارد.وي با بيان اينکه 
هم اکنون 60 هزار تن روغن خام در گمرکات 
دپو شده است، افزود: حدود دو ماه است که اين 
روغن ها در گمرکات مانده اند و مشکل همان 
بحث تخصيص ارز قابل انتقال است و مرتب در 
حال رايزني و پيگيري هستيم که اين مشکل 
رفع شود.دبير انجمن صنايع روغن با اشاره به 
اينکه ذخاير روغن خام کارخانجات بايد به حدود 
مشخصي برسد که کارخانه بتواند توليد را آغاز 
کند، افزود: به دليل کمبودهايي که وجود دارد 
کارخانه بهشهر براي مدت 9 روز اعلام تعطيلي 
کرده است.بيرشک با بيان اينکه تمام صنعت 
روغن کشور با مشکل مواجه شده است، گفت: 
از نظر وزني واردات روغن خام 50 درصد کاهش 
داشته است و ارزهاي تخصيص داده شده يا به 
سختي قابل انتقال هستند يا اصلاً اين قابليت را 
ندارند.وي درباره مشکل شرکت صنعتي بهشهر 
که براساس اطلاعيه منتشره در سايت بورس، 
توليد خود را براي 9 روز متوقف کرده است ، 
روغن  کارخانجات  تمام  واقع  در  کرد:  تصريح 

مشکل دارند و در شرايط بدي قرار گرفته اند.

گهرزمين در راستاي 
مسووليت هاي اجتماعي خود، 
باغ ايراني سيرجان را مي سازد

مهندس سيد شجاع الدين گلسرخي مدير 
مجتمع گهرزمين به همراه ابوذر زينلي رئيس 
شوراي شهر سيرجان و مجتبي صادقيان مدير 
روابط عمومي و امور بين الملل شرکت گهرزمين 
از پروژه باغ ايراني بازديد کردندمهندس گلسرخي 
در اين بازديد بر تجهيز کارگاه پروژه باغ ايراني و 
تاکيد  اين طرح  بازنگري  براي  تشکيل جلسه 
امکانات  از  مجموعه اي  ايراني  باغ  نمودپروژه 
_ گردشگري و رفاهي شامل: پيست  تفريحي 
پياده روي و دوچرخه سواري، آلاچيق، مهمانسرا، 
مسجد و… با مساحتي بالغ بر 6 هکتار است که 
به همت مديرعامل و اعضاي هيات مديره شرکت 
سنگ آهن گهرزمين و در راستاي مسووليت هاي 
اجتماعي اين شرکت براي رفاه مردم شهرستان 
سيرجان ساخته مي شود .شايان ذکر است شرکت 
راستاي  در  و  آينده  در  گهرزمين  آهن  سنگ 
مسووليت اجتماعي خود در شهرستان سيرجان، 

گام هاي موثرتر و ويژه تري را خواهد داشت .

سود خالص 10 هزار ميليارد 
توماني فملي طي شش ماه

اردشير سعدمحمدي گفت: درآمد  دکتر 
عملياتي شرکت ملي صنايع مس ايران از ابتداي 
سال جاري تا پايان شهريور ماه به رقم 16 هزار 
و 192 ميليارد تومان رسيد که از اين ميزان 10 
آن سود خالص محسوب  تومان  ميليارد  هزار 
اردشير  دکتر  پرس،  مس  گزارش  مي شود.به 
با اعلام  سعدمحمدي مديرعامل شرکت مس 
اين خبر و با بيان اينکه درآمد عملياتي شرکت 
نسبت به مدت مشابه در سال قبل افزايش 62 
درصدي داشته است، اظهار داشت: شرکت مس 
در 6ماهه نخست سال 99، مبلغ 1008 ريال 
با رشد  که  کرده،  براي هر سهم سود محقق 
حدود 78 درصدي نسبت به دوره مشابه سال 
گذشته همراه بوده است.مديرعامل شرکت مس 
با بيان اين که سود دوره مشابه قبلي 568 ريال 
بود، گفت: شرکت مس در نيم سال نخست سال 
گذشته، 10 هزار و 27 ميليارد تومان فروش و 
سود خالص 5759 ميليارد توماني را به دست 
نماد  اين که  بيان  با  بود.سعدمحمدي  آورده 
شرکت ملي مس در بازار سرمايه در نيم سال 
نخست امسال بازدهي چشمگير 339 درصدي 
بيان کرد: در  است  نصيب سهامدارانش کرده 
ميان 50 شرکت  در  اين شرکت  حاضر  حال 
فعال بورس رتبه سوم را دارد.به گفته مديرعامل 
اين شرکت در  شرکت مس، ميزان سوددهي 
شش ماه ابتدايي امسال از کل سود يک سال 
شرکت در سال 97 و 98 نيز بيشتر بوده است.
وي تصريح کرد: همچنين ارزش بازار شرکت 
مس در پايان شهريور امسال در نتيجه  افزايش 
توليد و درآمد با رشد 7٫5 برابري نسبت به زمان 
مشابه در سال قبل به  3426 هزار ميليارد ريال 
رسيد که نشان دهنده توجه ويژه سهامداران به 

عملکرد مطلوب اين شرکت است.

تخم مرغ کيلويي 12 هزارتومان 
به شرط تامين 100 درصدي 

خوراک طيور!
رئيس هيات مديره اتحاديه مرغ تخم گذار 
استان تهران گفت: اگر قرار است قيمت مصوب 
تخم مرغ از درب مرغداري کيلويي 12 هزارتومان 
باشد بايد 100 درصد نهاده هاي مورد نياز طيور 
توسط دولت تامين شود.ناصر نبي پور در پاسخ 
به اين سوال که آيا مرغداري ها موفق به دريافت 
نهاده هاي مورد نياز خود شده اند يا خير؟ گفت: 
تعيين سهميه  مرغداري  واحدهاي  از  بسياري 
نشده اند و بخشي از مرغداري ها نيز هنوز ذرت و 
کنجاله سوياي مورد نياز خود را دريافت نکرده اند 
و مجبور هستند نهاده هاي مورد نياز خود را از بازار 
آزاد با قيمت هاي بالا خريداري کنند. البته تعدادي 
از واحدها نيز موفق به دريافت نهاده شده اند.وي 
ادامه داد: تشکل هايي وجود دارند که دولت مي 
تواند نهاده ها را براي توزيع در اختيار آنها قرار دهد 
و سپس برآنها نظارت کند اما اين اتفاق نمي افتد.  
رئيس هيات مديره اتحاديه مرغ تخم گذار استان 
تهران با بيان اينکه قيمت کنجاله سويا در بازار 
آزاد 14 هزار و500 تومان و ذرت 4400 تومان 
است، اظهار کرد: اگر قرار است قيمت مصوب تخم 
مرغ از درب مرغداري کيلويي 12 هزارتومان باشد 
بايد 100 درصد نهاده هاي مورد نياز طيور توسط 
دولت تامين شود. اين درست نيست که نهاده از 
بازار آزاد تهيه و سپس قيمت دستوري بر روي 
توليدات گذاشته شود.وي با اشاره به اينکه قيمت 
باقي اقلام واکسن، دارو، ريزمغذي  و کارتن نيز 
مرتب در حال افزايش است، گفت:کارتن شانه که 
زماني 500 خريداري مي کرديم به 7000 تومان 

رسيده است.

طرح هاي عمراني نيمه تمام در 
کشور اولويت بندي مي شود

اطلاعات  و  ارزيابي  پايش،  امور  رييس 
مديريت سازمان برنامه و بودجه کشور با اشاره به 
شناسايي طرح هاي عمراني اولويت دار و قابل اتمام، 
گفت: تزريق منابع مورد نياز براي اتمام اين پروژه ها 
در کوتاه ترين زمان ممکن در دستور کار قرار دارد.
پروژه هاي  از  بازديد  در حاشيه  سعيد جغتايي 
درحال اجراي مياندوآب، اظهار داشت: تعدادي از 
طرح هاي عمراني که برخي از آنها پيشرفت هاي 
بالايي دارند، در آذربايجان غربي و ساير استان ها 
فعال شده و در حال اجراست.وي افزود: با توجه 
از  که  محدوديت هايي  همچنين  و  به ضرورت 
نظر منابع مالي وجود دارد، هدف بر اين است که 
طرح هاي اولويت دار و قابل اتمام را جمع بندي و 
ارزيابي  پايش،  امور  کنيم.رييس  اولويت بندي 
بودجه  و  برنامه  سازمان  مديريت  اطلاعات  و 
کشور با بيان اينکه در اين بازديدها و براساس 
گزارش هايي که مي گيريم، طرح ها را جمع بندي 
مي کنيم، گفت: در سفر به آذربايجان غربي طرح ها 
و پروژه هايي که از آنها بازديد داشتيم و با گزارشي 
که تهيه مي شود، در سفر آتي رئيس سازمان برنامه 
و بودجه کشور به اين استان، جمع.بندي و تامين 
اعتبار مي شود تا برخي پروژه ها تا پايان امسال 
و برخي اوايل سال آينده به اتمام برسد.رييس 
امور پايش، ارزيابي و اطلاعات مديريت سازمان 
برنامه و بودجه کشور به همراه ناصر حضرتي 
رييس سازمان مديريت و برنامه ريزي آذربايجان 
غربي و جمعي از مسوولان استاني و شهرستاني 
از پروژه هاي در حال اجراي شهرستان مياندوآب 
شامل بال دوم بيمارستان فاطمه زهرا)س(، تصفيه 
خانه ها و ايستگاه هاي پمپاژ شبکه فاضلاب و طرح 
تعريض و بهسازي جاده مياندوآب- شاهين دژ 

بازديد کرد.

سنگ شکن بار برگشتي کارخانه 
تغليظ ميدوک به دست 

مهندسين مجتمع مس شهربابک 
راه اندازي شد

مجتمع  مدير  ابراهيمي  نسب«،  »حسين 
دکتر  تاکيدات  به  اشاره  با  شهربابک  مس 
مبني  مس  شرکت  مديرعامل  سعدمحمدي 
بر استفاده حداکثري از ظرفيت هاي ساخت 
داخل و بومي سازي قطعات، گفت: با تکيه بر 
دانش فني متخصصين داخلي، پروژه خردايش 
بار برگشتي کارخانه تغليظ ميدوک به روش 
وطراحي  نويسي  برنامه  معکوس  مهندسي 
شد که با تلاش شبانه روزي5 ماهه به نتيجه 
رسيد و در ماه گذشته سال جاري پس از رفع 
نواقص و رسيدن به دانه بندي مطلوب آماده 
بهره برداري گرديد.به گزارش مس پرس، مدار 
فرآوري کارخانه تغليظ ميدوک براي فرآوري 
625 تن خاک در ساعت طراحي شده است 
زنجيره  مراحل  کليه  در  تغييرات  انجام  با  و 
توليد اين ظرفيت به حدود 900 تن در ساعت 
سنگ  نصب  رود  مي  انتظار  و  يافته  افزايش 
شکن XL400در مسير بار برگشتي نيز بتواند 
فرآيند گريندينگ را از منظر نرخ بار ورودي 
و دانه بندي مواد و انرژي مصرفي بهينه کند. 
مدير مجتمع مس شهربابک در اين خصوص 
اظهار داشت: با توجه به شرايط تحريم در کشور 
عزيزمان و عدم همکاري تامين کننده خارجي 
و منحصر به فرد بودن تجهيز و نواقص موجود، 
داخلي  فني  دانش  با  پروژه  اين  اندازي  راه 
بزرگي  گام  ايران  مس  صنايع  ملي  شرکت 
افزايش توليد و خودکفايي  به  جهت رسيدن 
موثر  عوامل  همه  به  را  موفقيت  اين  که  بود 
در اين پروژه تبريک عرض مي کنم.ابراهيمي 
نسب افزود: پروژه اجراي خردايش بار برگشتي 
کارخانه تغليظ ميدوک در سال 1396 با هدف 
افزايش ظرفيت کارخانه تغليظ به واحد اصلاحات 
ميدوک ابلاغ شد و در مدار گريندينگ کارخانه 
تغليظ ميدوک از يک آسياي نيمه خود شکن 
MILL SAGبا قطر 10 متر استفاده شده است 
که معمولا هر کجا از اين نوع آسيا استفاده شود 
يک سنگ شکن مناسب نيز در مسير بار برگشتي 
اين آسيا استفاده مي شود ولي در مجتمع مس 
شهربابک از همان ابتدا در طراحي مدار گريندينگ 

اين سنگ شکن ديده نشده است.

اخبار اخبار

بر اساس آخرين آمار منتشر شده از سوي وزارت صنعت، معدن 
و تجارت )صمت(، در طول شش ماهه ابتدايي سال جاري در مقايسه 
معدني،  منتخب  محصول   10 بين  از  گذشته،  سال  مشابه  مدت  با 

شش محصول رشد توليد را تجربه کرده است.
از 10 محصول منتخب معدني مورد بررسي قرار گرفته در اين 
گزارش، طي نيمه نخست سال جاري، توليد فولاد خام و محصولات 
فولادي، کاتد مس، سيمان، شمش آلومينيوم خالص و آلومينا ميزان 
 53.2 تا   4.7 رشد  گذشته  سال  مشابه  مدت  به  نسبت  توليدشان 
زغال سنگ،  کنسانتره  که  است  حالي  در  اين  داشته اند.  درصدي 
تا   0.6 توليد  افت  با  شيشه جام،  و  شيشه اي  ظروف  چيني،  ظروف 
18.5 درصدي در مدت مذکور نسبت به سال گذشته، روبرو شده اند.
بر اين اساس، شمش آلومينيوم خالص در شش ماهه ابتدايي 
سال جاري با رشد 53.2 درصدي بيشترين درصد رشد را به خود 
اين  از  تن   200 و  هزار   196 مدت  اين  در  است.  داده  اختصاص 
محصول معدني توليد شده است؛ در حالي که در مدت مشابه سال 
توليد شده  آلومينيوم خالص  گذشته 128 هزار و 100 تن شمش 

است.
پس از آن سيمان با 14.4 درصد افزايش توليد نسبت به شش 
ماهه اول سال گذشته که 31 ميليون و 153 هزار و 500 تن توليد 
شده بود، در شش ماهه اول امسال ميزان توليد خود را به 35 ميليون 

و 639 هزار و 600 تن رسانده است.
محصولات فولادي و فولاد خام نيز در مدت مذکور سال جاري 

به ترتيب 11 ميليون و 664 هزارتن و 13 ميليون و 929 هزار و 
900 توليد شده است که نسبت به 10 ميليون و 599 هزار و 100 
تن محصولات فولادي و 12 ميليون و 782 هزار و 300 تن فولاد 
خام توليد شده در مدت مشابه سال گذشته به ترتيب 10 و 9 درصد 

رشد توليد داشته اند.
کاتد مس نيز 8.1  درصد در نيمه نخست سال جاري نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته، رشد توليد داشته است.   در شش ماه 
شده  توليد  مس  کاتد  تن   900 و  هزار   133 گذشته  سال  ابتدايي 
است که اين عدد در شش ماه نخست امسال به 144 هزار و 800 

تن رسيده است.
همچنين آلومينا نيز با ميزان توليد 121 هزار و 700 تن توليد شده 
در شش ماهه نخست امسال نسبت به 116 هزار و 200 تن توليد شده 

در مدت مشابه سال گذشته، رشد 4.7 درصدي داشته است.
بر اساس اين گزارش، در مقابل اما ظروف چيني، شيشه جام، 
کنسانتره زغال سنگ و ظروف شيشه اي  به ترتيب کاهش توليد را 
در شش ماه ابتدايي سال 1399 نسبت به مدت مشابه سال 1398 

تجربه کرده اند.
 0.6 افت  با  شيشه اي  ظروف  جاري،   سال  مذکور  مدت  در 
درصدي از 276 هزار و 700 تن توليد شده در شش ماهه نخست 
سال گذشته به 275 هزار و 100 تن در مدت مذکور سال جاري 

رسيده است.
کنسانتره  تن   900 و  هزار   762 امسال،  نخست  نيمه  در   
زغال سنگ توليد شده است که نسبت به 786 هزار و 900 تن توليد 
توليد  درصدي   3.1 افت  گذشته  سال  ابتدايي  ماهه  در شش  شده 

داشته است.  
پس از آن شيشه جام نيز در اين شش ماهه ابتدايي سال جاري 
475 هزار و 800 تن توليد شده است که نسبت به 548 هزار تن 
توليد شده در مدت مشابه سال 1398 با افت توليد 13.2 درصدي 

روبرو شده است.  
در شش ماه نخست سال جاري نسبت به مدت مشابه سال گذشته، 
توليد ظروف چيني بيشترين کاهش توليد را تجربه کرده است. در شش 
ماهه ابتدايي سال جاري 23 هزار و 100 تن ظروف چيني توليد شده 
است که نسبت به 28 هزار و 400 تن توليد شده در شش ماه نخست 

سال گذشته 18.5 درصد کاهش توليد داشته است.

کاهش  آنکه  براي  مي گويد  ايران  صادرات  کنفدراسيون  رييس 
صادرات ثبت شده در ماه هاي گذشته جبران شود، بايد مقدماتي مهم 
را فراهم کرد.محمد لاهوتي با اشاره به کاهش روند صادراتي ايران در 
ماه هاي ابتدايي سال جاري، بيان کرد: ما سال 1399 را در حالي آغاز 
کرديم که تنها چند هفته از شيوع ويروس کرونا گذشته بود و بسياري 
از کشورهاي جهان نيز تازه با اين ويروس مواجه شده بودند. در چنين 
شرايطي بسياري از دولت ها به منظور کاهش سرعت کرونا، اقدام به 
بستن مرزهايشان کردند که اين امر در کنار تاثير بر بسياري از بخش ها، 
به طور خاص به کاهش جدي آمار صادرات و تجارت خارجي منجر شد 
و اين مسئله نه محدود به يک کشور و منطقه که مربوط به تمام دنيا بود.
به گفته وي، با توجه به اين محدوديت ها، ميزان صادرات ايران 
در سه ماهه ابتدايي سال جاري به شکل قابل توجهي کاهش پيدا کرد 
با شروع تابستان و کاهش نسبي  اما  انتظار نيز نبود  از  البته دور  که 

محدوديت ها، بار ديگر امکان پيگيري صادرات به وجود آمد.
رييس کنفدراسيون صادرات ايران، با بيان اينکه ميزان صادرات در 
شهريور، 24 درصد نسبت به مرداد رشد داشته است، اظهار کرد: هرچند 
اين اعداد هنوز نسبت به آمار سال هاي گذشته فاصله دارد اما نشان 
مي دهد که با کاهش محدوديت ها، جبران بخشي از آمارهاي کاهشي 
ممکن شده و مي توان گفت هرچند براي ثبت آمار سال هاي قبل هنوز 
فاصله اي قابل توجه باقي مانده اما صادرات در هفته هاي اخير به ريل 

اصلي خود بازگشته است که اين موضوعي اميدوارکننده خواهد بود.

لاهوتي با اشاره به ساير عواملي که در کنار کرونا بر کاهش صادرات 
ايران اثرگذار بوده اند، توضيح داد: يکي از اين عوامل، کاهش قيمت نفت 
در بازارهاي جهاني است. جداي از فروش اين محصول، بخش مهمي 
از سبد صادراتي ايران را نيز مشتقات نفتي تشکيل مي دهند و کاهش 
قيمت آن در جهان به کاهش صادرات ما نيز انجاميده است. از سوي 
ديگر سياست هاي ارزي بانک مرکزي نيز به صادرکنندگان فشار جدي 

وارد کرده و بخشي از آنها انگيزه کار خود را از دست داده اند.
براي  اينکه  بيان  با  تهران،  بازرگاني  اتاق  نمايندگان  عضو هيئت 
جبران کاهش صادرات و ثبت آمارهاي مشابه با سال هاي قبل، نياز به 
چند پيش شرط مهم وجود دارد، تشريح کرد: نخستين شرط در اين 
زمينه، توقف سياست هاي يک شبه در ممنوعيت يا محدوديت صادرات و 
واردات است. در اين ترديدي وجود ندارد که بايد ابتدا به تامين بازارهاي 
داخلي فکر کرد اما اين سياست را مي توان با راهکارهاي ديگري نيز 
پوشش داد، اما اينکه ناگهان اعلام شود يک کالا ديگر امکان صادرات 
ندارد، از سويي سرمايه گذاري صورت گرفته در توليد يک کالا را تا 
مرز ورشکستگي پيش مي برد و از سوي ديگر، بازارهاي صادراتي که با 

دشواري به دست آمده را از بين مي برد.
لاهوتي، اصلاح شيوه نامه هاي بهداشتي در راستاي تداوم صادرات 
در ايام کرونا را ديگر خواسته مهم اين بخش دانست و گفت: کشور امروز 
بار ديگر با موج شديدي از کرونا مواجه شده و در اين مسير آنچه که براي 
صادرات ما اهميت دارد اين است که به واردکنندگان اطمينان دهيم 

کالايي که از ايران مي رسد چه از نظر سلامت کالا و چه از نظر رعايت 
مسائل بهداشتي در بسته بندي و جابجايي، با بالاترين سطح ممکن 

نظارت شده و هيچ خطري در آن وجود ندارد.
وي به مشکلات ارزي بخش خصوصي و بانک مرکزي نيز اشاره 
کرد و افزود: با وجود آنکه بانک مرکزي معتقد است سياست هاي ارزي را 
در پيش گرفته که براي صادرات مشکل آفرين نبوده اند اما بررسي هاي 
ما و صحبت هايي که با صادرکنندگان مختلف داشته ايم، جز اين را ثابت 
مي کند. به منظور عبور از اين شرايط نيز اتاق بازرگاني يک پيشنهاد 10 
بندي را در شوراي گفت و گو مطرح کرده که بانک مرکزي نيز قول 
پيگيري آن را داده است. اميدواريم با تصويب اين پيشنهادات، شرايط 
ارزي لازم نيز براي صادرکنندگان به وجود آيد تا در نهايت با رونق گرفتن 
اين بخش، ارز مورد نياز کشور براي واردات کالا نيز با سرعت بيشتري 
تامين شود.به گزارش ايسنا، آمارها نشان مي دهد که در زمان شيوع 
ويروس کرونا، ميزان صادرات ايران از نظر ارزشي بيش از 30 درصد و از 
نظر وزني بيش از 60 درصد کاهش يافته است. بررسي هاي بين المللي 
نيز نشان مي دهد که تقريبا تمامي کشورهاي جهان در طول اين مدت با 

کاهش تجارت خارجي مواجه بوده اند.
بازرگاني تهران نشان مي دهد که در شهريور ماه،  اتاق  آمارهاي 
ميزان صادرات در مقايسه با مرداد رشدي 24 درصد داشته که اين اميد 
را به وجود مي اورد که در شش ماه دوم امسال، بخشي از کاهش صادرات 

ثبت شده جبران شود.

آمار تورم نقطه به نقطه از مهر ماه سال 99 نسبت به مهر ماه 
سال گذشته در شصت سال اخير روند بی سابقه ای از تورم را به خود 
ديده است بنحوی که مرکز آمار ايران اين رقم را 41.4 درصد معرفی 
کرده است. آمارهای اعلام شده به نظر می رسد کمی محتاط تر از نرخ 
تورمی است که من و شما با خريد کالاها و خدمات مورد نظرمان آن را 
احساس و لمس می کنيم اما به هر حال همين رقم اعلام شده هم نشان 
دهنده بار تورمی و فشار بسيار بالايی به همه ی مردم  کشوربخصوص 
اقشارآسيب پذير جامعه است ، لذا دولت برای کاهش فشار به گروه های 
کم درآمد جامعه بايد حمايت هايی را لحاظ کند. محمد صادق مفتح 

معاون اسبق وزارت صمت دراين موضوع چند راهکار ارائه داده  است.
معاون وزير سابق صمت گفت : مسائل نشان می دهد شواهدی 
مبنی بر کاهش قيمت در ماه  آبان يا ماه های تا پايان سال وجود ندارد، 
بنابراين به احتمال زياد اين موضوع در ماه آبان حتی ممکن است با 
آسيب و شتاب بيشتری فشار تورمی را به مردم و معيشت آنها تحميل 

کند.
ارزیابی شما از نرخ تورم نقطه به نقطه در مهر ماه سال جاری 

چیست؟
 نرخ تورمی که مرکز آمار از تورم نقطه به نقطه در مهر ماه سال 
تورم 41.4  بر  است که  داده  ارائه  ماه سال 98  به مهر  نسبت  جاری 
درصدی تاکيد می کند به اين معنا است که نرخ تورم در مهر ماه سال 
99  نسبت به مهر ماه سال قبل تغيير کرده و روند صعودی و افزايشی 
داشته است.  در تورم نقطه به نقطه مشخص می شود که ما امسال به 
نسبت مدت مشابه در سال گذشته چقدر رشد يا کاهش نرخ تورم داشته 
ايم، بنابراين با توجه به آمار اعلامی افزايشی نرخ تورم تا 41.4 درصد می 
توان گفت مهر ماه سال جاری در شصت سال گذشته بالاترين نرخ تورم 
رقم خورده است. يعنی مهر ماه امسال نسبت به مهر ماه سال گذشته 
مجموعه گروه خوراکی ها و آشاميدنی ها 41.2 درصد گرانتر شده است، 
اگر  اين نرخ نسبت به سال گذشته منفی می شد مسلما به معنای 
ارزان تر شدن نرخ تورم بود اما مثبت شدن آن اين پيام را به ما می دهد 

که در شيب تند گرانی قرار گرفتيم. 
به نظر شما علامتی مبنی بر دنباله دار نبودن نرخ تورم نقطه 

به نقطه در آبان ماه یا ماه های آتی در پیش رو است؟ 
متاسفانه بنده علامتی دال بر اينکه در ماههای آينده  تورم منفی 
شود يا به نسبت آمار وحشتناک مهر ماه نرخ تورم کاهش بيايد نمی بينم. 
مسائل نشان می دهد شواهدی مبنی بر کاهش قيمت در ماه  آبان يا ماه 
های تا پايان سال وجود ندارد، بنابراين به احتمال زياد اين موضوع در ماه 
آبان حتی ممکن است با آسيب و شتاب بيشتری فشار تورمی را به مردم 

و معيشت آنها تحميل کند. 
آیا راهکار مناسبی برای جلوگیری از افزایش تورم و فشاری 
که بر زندگی و معیشت مردم وارد می شود وجود ندارد که دولت 

مترصد آن مانع از افزایش تورم در ماه های آتی شود؟ 
از  بسياری  امروز  اقتصاد  علم  در  و  بديهی  امر  تورم يک  کاهش 
کشورها کاملا حل شده است، هر چند که توضيح راهکارهای کاهش 
تورم بحث مفصلی می طلبد  که دولت چگونه و با استفاده از چه ابزارها 
و راهکارهايی می تواند سطح قيمت ها را کنترل کند، اما در حال حاضر 
در جنگ اقتصادی بهترين روش توجه حداکثری به اقشار آسيب پذير 
جامعه است، يعنی دولت بايد عمده تمرکز حمايتی خود را بر  گروه های 
مشخصی از دهک های پايين درآمدی قرار دهد و حساب آنها را در 

شرايط کنونی از اقشار پر درآمد جامعه جدا کند. 
درآمد چه  کم  و  پذیر  آسیب  های  از دهک  برای حمایت 

راهکاری بهترین شیوه حمایتی است؟ 
دولت بايد در قالب سبد کالا نيازهای اصلی اين گروه را به درستی 
آن هم با اختصاص دلار 4200 تومانی تامين کند.  يعنی به جای اينکه 
به صورت کور و غير هدفمند دلار 4200 تومانی را به هر وارد کننده 
ای بدهد که حالا آيا کالايی اصلا وارد کشور می کند يا خير به صورت 
هدفمند و با ارتباط با گروه های وارداتی با صلاحيت کالای مورد نياز 
اقشار آسيب پذير را تهيه کند و به ميزان نياز و سطح درآمد  7 دهک 
پايين درآمدی، کالاها را در اختيار آنها قرار دهد.  به عبارت ديگر حدود 
70 درصد جمعيت کشور مشمول حمايت کالايی و توزيع کالا با ارز 

دولتی قرار می گيرند. 
فايده  درآمدی  ضعيف  های  دهک  به  دولتی  کالای  توزيع  آيا 

اقتصادی برای کليت اقتصاد کشور دارد؟ 

بله به اين دليل که وقتی دولت با ارز 4200 تومانی  کالای مورد 
نياز گروه های آسيب پذير را تامين کند و اين گروه بزرگ احتياجات خود 
را از مسير دولتی دريافت کنند، نزديک به 70 درصد مردم برای تلميح 
نيازهای کالای اساسی خود ديگر به بازار مراجعه نمی کنند، لذا هنگامی 
که اين گروه ها به بازار مراجعه نکنند قطعا منجر به کاهش قيمت کالاها 

در بازار می  شود. 
آیا سبد کالا همان روش حمایت به شیوه کوپنی است؟ 

 سبد کالا به هيچ وجه با سيستم کوپنی يکسان نيست، عنوان 
کردن اينکه اين دو نوع حمايت با هم برابر است يکی از شانتاژ های 
ژورناليستی است که سبد کالا را با سيستم کوپنی يکی معرفی می کند 
در حالی که در آزادترين اقتصاد دنيا که اقتصاد آمريکاست، بيشتر از 45 
ميليون نفر سبد کالا می گيرند، اما سبد کالا به تمامی مردم مثل کوپنی 
که در دوران دفاع مقدس به همه ی مردم يکسان پرداخت می شد اعطا 
نمی شود. سبد کالا فقط به اقشار خاصی از دهک های پايين درآمدی 
پرداخت می شود در حالی که کوپن به همه ی مردم داده می شد. طرح 
اعطای کوپن به همه ی مردم در زمان جنگ را متاسفانه برخی از مديران 
با گرايش های سوسياليستی در اوايل پيروزی انقلاب اسلامی بر کشور 
تحميل کردند در حالی که اين روش از همان ابتدای امر کار غلطی  بود 
و مخالفين زيادی هم داشت اما به هر حال اجرا شد. اما در حال اين 
طرح بايد حتما اصلاح شود تا سيستم اعطای سبد کالا به اقشار خاص با 

کالاهای خاص و با کمترين قيمت تعيين شده داده شود. 
آیا دولت باید مجری این طرح باشد؟ 

اين طرح حتما و صد درصد بايد توسط دولت اجرا شود و دولت بر 
نحوه واردات به شدت نظارت کند. اگر خود دولت بايد مجری باشد قطعا 
دست دلالان از بازار اين کالاها کوتاه می شود، ضمن اينکه دولت بايد وارد 
کنندگان شناخته شده و خوشنام را بل ضمانت کافی برای واردات کالاهای 
اساسی مامور کند. اين موضوع  نبايد کاملا يله و رها باشد، بلکه بايد با همکاری 
اتحاديه واردکنندگان کالا و پذيرش مسووليت صددرصدی آن همراه باشد 
تا واردات  با ارز دولتی برای حمايت از دهک های کم درآمد انجام شود. اين 
موضوع قبلا در کشور انجام شده و تجربه آن در کشور وجود دارد، بنابراين 

مسئله غريبی برای نظام يا دولتمردان  نيست.

دکتر جعفرنوري يوشانلوئي گفت : پارامترهاي متعددي همچون قيمت فولاد، شاخص 
توليد ناخالص داخلي، قيمت نفت خام، قيمت آلومينيوم، قيمت طلا، نرخ بهره، نرخ تورم، 
ارزش دلار، ارزش سهام و ميزان توليد آهن و فولاد، بر قيمت جهاني سنگ آهن موثر هستند.
دکتر جعفرنوري يوشانلوئي استاد دانشگاه تهران و مدير حقوقي شرکت معدني و 
صنعتي چادرملو با اعلام اين مطلب گفت : پارامترهاي متعددي همچون قيمت فولاد، 
نرخ  طلا،  قيمت  آلومينيوم،  قيمت  خام،  نفت  قيمت  داخلي،  ناخالص  توليد  شاخص 
بهره، نرخ تورم، ارزش دلار، ارزش سهام و ميزان توليد آهن و فولاد، بر قيمت جهاني 
سنگ آهن موثر هستند. با توجه به اهميت اين فلز در دنيا، قيمت جهاني سنگ آهن بر 
اساس ميزان عرضه و تقاضاي آن تعيين مي شود. اما در ايران، در زنجيره آهن و فولاد 
از اوايل دهه 80 قيمت گذاري دستوري متداول شد و از آنجا که کل زنجيره، از سنگ تا 
فولاد و حتي شمش نيز دولتي بوده و به نوعي داخل بنگاهي محسوب مي شد، اين مدل 
محل اعتراض قرار نمي گرفت. اواسط دهه 80 که صادرات به چين رونق گرفت و فعاليت 
معادن خصوصي و کوچک نيز توسعه يافت، اختلاف قيمت بازار داخلي و صادراتي به 
چشم آمد و به تدريج تلاش براي تاثيرگذاري و ترميم فاصله قيمتي آغاز شد. براي 

مثال، در سال هاي گذشته قيمت کنسانتره از 9 درصد قيمت شمش فولاد خوزستان 
به 11، 13 و 16 درصد افزايش يافته که در سال جاري نيز تاکنون براي تعيين نرخ 

کنسانتره به توافق واحد  نرسيده اند.
وي افزود: ضرايب کنسانتره و گندله سنگ آهن به اذعان بسياري از توليدکنندگان، 
پايين تر از نسبت هاي جهاني در ايران نرخ گذاري شده است. موضوعي که در بلندمدت، کل 
زنجيره آهن و فولاد شامل معدن داران، فولادسازان و هم صنايع پايين دستي را تحت تاثير 
قرار مي دهد و اين نرخ گذاري سنگ آهن در شرکت هاي بزرگ معدني سبب عدم النفع و 
در معادن کوچک و متوسط سبب تعطيلي و ضرردهي مي شود و کاهش درآمد هم سبب 
شده استراتژي هاي شرکت هاي معدني بزرگ، از سرمايه گذاري در معادن کشور به سمت 

پروژه هاي فولادسازي و حتي سرمايه گذاري در معادن کشورهاي ديگر تغيير يابد.
مدير حقوقي چادرملو در ادامه تصريح کرد : فرآيند قيمت گذاري مهم ترين جزء از مدل 
هر کسب و کار است و تصميم ها راجع به آن تاثير زيادي روي سودآوري بنگاه مي گذارد. 
هر بنگاه اقتصادي بايد محصولاتش را به گونه اي قيمت گذاري کند که بتواند درآمدهايي 
متناسب با ارزش ارائه شده به مشتري به دست آورد و از اين طريق موقعيتش را نسبت به 

مشتريان، کالاهاي مکمل، رقبا و تازه واردان بالقوه حفظ کند. با اين حال، در قيمت گذاري 
سنگ آهن ظاهرا هيچ استراتژي وجود ندارد يا در استراتژي تعيين قيمت آن هيچ اصلي 

رعايت نمي شود!
وي يادآوري کرد: سنگ آهن يک عنصر فلزي است که مطابق آمار منتشره در پايگاه 
خبري فولاد ايران، حدود 5 درصد از پوسته زمين را تشکيل مي دهد. با استخراج سنگ آهن 
خام از زمين و جداسازي ناخالصي هاي آن، پودر تيره رنگ نقره اي- قهوه اي آهن به دست 
مي آيد که آلياژ آن با عناصر ديگري ترکيب مي شود تا استحکام بيشتري جهت استفاده 
در صنايع ديگر پيدا کند. بيشترين مقدار سنگ آهن استخراج شده ) تا حدود 98 درصد( 
براي ساخت فلز فولاد استفاده مي شود. فلز فولاد هم در ساخت ابزارها و تجهيزات زيادي 
مثل اتومبيل ها، لکوموتيوها، کشتي ها، تيرچه هاي ساختماني، مبلمان، گيره هاي کاغذي، 
دوچرخه و هزاران وسيله کوچک و بزرگ ديگر مورد استفاده قرار مي گيرد. اين فلز در 
واقع پرمصرف ترين فلز هم در حجم مصرفي و هم در کاربرد مصرفي است که ايران با در 
اختيار داشتن 2 ميليارد و 700 ميليون تن ذخاير سنگ آهن خام به عنوان دهمين کشور در 

فهرست 10 کشور برتر داراي ذخاير اين ماده معدني در جهان قرار دارد.

نسبت به مدت مشابه سال گذشته صورت گرفت

رشد توليد 6 محصول معدني و افت توليد 4 محصول در نيمه نخست سال

سه شرط مهم براي رشد صادرات زيرسايه کرونا

معاون اسبق وزارت صمت در گفت و گو با »اخبار صنعت«: 

اعطای سبد کالا تنها راهکار کاهش تورم نقطه به نقطه است

قيمتسنگآهندرجهانبراساسميزانعرضهوتقاضايآنتعيينميشود

وزارت صنعت، معدن 
و تجارت اعلام کرد؛

رشد
52درصدي
توليد
لوازمخانگي

وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: توليد انواع 
لوازم خانگي در نيمه نخست امسال با يک ميليون و 964 
هزار و 200 دستگاه، افزايش 52.8 درصدي در مقايسه با 

مدت مشابه پارسال داشته است.
از آمارهاي وزارت صنعت،  در 6 ماهه نخست امسال 
توليد  در کشور  تلويزيون  انواع  و 500 دستگاه  هزار   590
 84 رشد   98 نخست  ماهه   6 با  مقايسه  در  آمار  اين  شد. 

درصدي نشان مي دهد.
در مدت ياد شده، توليدکنندگان داخلي 919 هزار و 
600 دستگاه يخچال و فريزر توليد کردند که در هم سنجي 

با پارسال رشد 37.1 درصدي داشته است.
امسال  نيمه نخست  نيز در  لباس شويي  توليد ماشين 

رشد 54.5 درصدي در مقايسه با مدت مشابه پارسال تجربه 
کرد و به 454 هزار و 100 دستگاه رسيد.

لوازم خانگي  توليدکنندگان  انجمن  سخنگوي  پيشتر 
تا  که  آنجايي  از  اما  توليد،  افزايش  وجود  با  شد:  يادآور 
پارسال 60 درصد بازار لوازم خانگي در اختيار خارجي ها بود 
و امروز آنها متاثر از تحريم هاي آمريکا از کشورمان خارج 

شده اند، هنوز آن فاصله پرُ نشده است.
مواد  تامين  کنوني  مشکلات  غزنوي«،  »حميدرضا 
اوليه و همچنين مشکلات قيمتي را ناشي از خروج يک باره 
شدن  پرُ  تاکيدکرد:  اما  برشمرد،  ايران  بازار  از  خارجي ها 
نيازمند  تقاضا،  به عرضه و  تعادل  بازگرداندن  اين فاصله و 

حمايت هرچه بيشتر از توليد داخل است.

وي ادامه داد: در مقابل رشد توليد، اما کاهش واردات 
مواد اوليه و قطعات به ثبت رسيد؛ اين به معناي بالا رفتن 
عمق ساخت داخل است.غزنوي خاطرنشان کرد: در صورتي 
روابط  و  سياست ها  در  اگر  حتي  يابد،  ادامه  روند  اين  که 
نشود،  ايجاد  هم  تغييري  کشورها  ديگر  با  اقتصادي مان 
وابستگي ارزي مان کاهش خواهد يافت و امنيت اقتصادي 

در حوزه  صنعت لوازم خانگي ارتقاء خواهد يافت.
لوازم خانگي  صنايع  انجمن  دبيرکل  اين،  از  پيش 
 220 داخلي سازي  به  اشاره  با  ايرنا  با  گفت وگو  در  ايران 
ميليون دلاري در صنعت لوازم خانگي در سال گذشته، ابراز 
اميدواري کرد امسال بتوانيم حدود 50 ميليون دلار بيش از 

پارسال به داخلي سازي اختصاص دهيم.


